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با گذشت دوماه از ورود و انتشار ویروس 
کرونا به کشــور اکنون افزایــش تعداد 
مبتلایان به این بیماری در ۲۲ استان از 
جمله اصفهان به موضوعی چالش برانگیز 
و غیر قابل کتمان تبدیل شــده اســت. 
طبق دستور وزارت بهداشت می بایست 
هرشهری مرکز درمانی ریفرال بیماری 
)مرکزتخصصی خدمات( خود را معرفی 
کند. در اصفهان نیز »بیمارستان عیسی 
بن مریم« بــرای ایــن کار درنظرگرفته 
شــده که البته برســر انتخاب آن و عدم 
معرفــی »بیمارســتان تخصصی و فوق 
تخصصی الزهرا« گمانه زنی هایی از جنس 
کشمکش وجود دارد که بی گمان اگر به 
طور منطقی حل و فصل نشــود دودش 
به چشــم جمعیت چند میلیونی استان 

خواهد رفت.
تعــدادی ازپزشــکان مراکــز درمانی 
دانشگاهی معترض نسبت به این گزینش 
در گفتگو با ما دلایلی را مطرح کردند. از 
آن جمله سیامک صفاری است که دراین 
باره گفت: با توجه به اینکــه از ابتدا هم 
معلوم بود اصفهان به دلیل قرارگیری در 
مجاورت کانون انتشاریکی از مناطق پر 
بیمار خواهد بود چرا بیمارستان الزهراء 
به رغم تعطیلی بخش آموزش، داشــتن 
امکانات، پرسنل مکفی، 80 تخت icu و 
180 دستگاه ونتیلاتور )دستگاه تنفس 
مصنوعی( که به دلیل ممنوعیت اعمال 
وپذیرش الکتیوبه شدت خالی و مستعد 
ودارای پتانسیل بستری است، گروه های 
عفونی وداخلی ریه ومراقبت های ویژه اش 
شهره ومرجع هستند، مهم تر اینکه دور از 
شهر هم است وقرنطینه کردنش آسان تر 
اســت، 700 تخت دارد که برای بستری 
ونقاهت کفایــت می کند، آزمایشــگاه 

رفرانس قوی هم دارد انتخاب نشد؟
علی عمو شــاهی دیگر پزشک معترضی 
اســت که اظهار داشت: شــرایط کنونی 
آنچنــان اضطراری اســت که نیــاز به 
حضوراســتادان رشــته های عفونــی، 
بهداشت، ویروس شناســی، آزمایشگاه، 
رادیولوژی، داخلی، آی سی یو، ریه، کلیه، 
مغز و اعصاب، روانشناسی و ... دارد. میدان 
جنگ کرونا، میدان آزمون و خطا نیست. 
این سیل بنیان کن را تنها می توان با سد 
بتونی بیمارستان الزهرا مهار کرد وگرنه 
سد خاکی بیمارستانهای کلنگی آن هم با 
انگشت پطروسهای کم شماربه زودی فرو 
خواهد ریخت )سَرِچشمه شاید گرفتن 
به بیل، چو پرُشدنشایدگذشتن به پیل(. 
ضروریست تا ســیل کرونا شهر را با خود 
نبرده است از هیئت های علمی دانشگاه 
علوم پزشکی اصفهان بخواهید به فریاد 
ما و مردم اصفهان برسندکه فردابسیاردیر 

است.
خلیل امیرزاده از دیگر پزشکان معترض 
اســت وی تصریح کرد: یقینــاً بهترین 
مرکز بــرای این نوع مواردبیمارســتان 
الزهراست نه عیسی بن مریم و خورشید. 
بیمارستان های کوچکتر مانند عیسی بن 
مریم و خورشید، با امکانات کمتر و واقع 
در مرکز شهروعدم امکان کنترل ترددهاو 
مراودات که خلاف دســتورالعمل های 
مبنی برجلوگیــری از انتشــارویروس 
می باشد نیزعلیرغم نظر روسای مراکز هم 
بوده )به گواه اعتراضات واسناد موجود( 
آســیب های جبران ناپذیــری را برجان 
افراد می گذارد. امیدواریم حضرات بدون 
توجه به لابی ها با اقدام به هنگام حداقل 
عوارض ناشی از عدم اطلاع رسانی به موقع 
راجبران ودر نظر داشــته باشند که جان 
انسان ها بالاترین ارزشها را دارد. بنابراین 
بهتریــن ابزار، پرســنل ومتخصصین را 
برای آن صرف کنند نــه اینکه با توجیه 

دریغ گردد.
پزشــک معترض دیگری که نخواســت 
نامش درج شود عنوان کرد: گفته می شود 
هیئت علمی های علوم پزشــکی که بر 
رئیس دانشگاه نفوذ دارند این کار را کردند 
که خودشان در یک حاشیه امن باشند. در 
الزهرا برای هیئت علمی ها و بستگانشان 
vip درست کرده اند که چنانچه کرونایی 
شــدند به طور ویژه آنجا بستری شوند. 
مردم عادی را هــم پذیرش نمی کنند. از 
طرفی بر خلاف اســتاندارهای پزشکی 
آمده اند دو بیمارســتان کوچک وســط 

شــهر را که از نظر مکان، تعداد پرسنل، 
تخت ICU و پزشک متخصص در مضیقه 
است در نظر گرفته اند که با توجه به 4 راه 
بودن اصفهان )کریدور شمال جنوب شرق 
وغرب( سیرصعودی کرونا یک تصمیم غیر 
منطقی و تخصصی است. نکته قابل تأمل 
دیگرآنکه چندروز پیــش در برنامه زنده 
شبکه اصفهان استاندارپرده از یک حقیقت 
تلخ برداشــت او گفت »مااولین استانی 
بودیم کــه در 8 بهمن ماه ســتاد بحران 
تشکیل دادیم وبرای مقابله با کرونا دوسه 
تصمیم گرفتیم«، خب آیا نمی بایست از 

همان موقع اطلاع رسانی می کردند؟
 امین رضا طباطبایی رئیس بیمارستان 
عیســی بن مریم نیز در این بــاره اظهار 
داشت: در جلســه ای که با حضورهیئت 
رئیســه دانشــگاه و جمعی از مدیران و 
متخصصان برگزارگردیــد پیرامون ابعاد 
مختلف مســئله بحث و تبادل نظر شد. 
موضوع دستور وزارت بهداشت مبنی بر 
معرفی بیمارســتان ریفرال کرونا درهر 
شهر مطرح شد که ریاست و معاون درمان 
دانشــگاه متفقاً بر انتخاب بیمارســتان 
عیســی بن مریم برای این موضوع اشاره 
و تأکید کردنــد. بلافاصله مخالفت خود 
را با این تصمیم بــا عللی چون: موقعیت 
مکانی بیمارســتان و تردد بسیار زیاد و 
ترافیک سنگین خیابان های اطراف آن، 
نداشتن محوطه داخلی و تخلیه بیماران 
احتمالــی در خیابــان، به هــم خوردن 
آرامش و جوّ روانی شــهروندان در مرکز 
شــهر و خیابان های متراکم، عدم وجود 
ست آپ رسیدگی به بیماران انبوه عفونی 
و تنفسی در بیمارستان، تهویه نه چندان 
مناسب هوا در بیشتر بخش ها، دسترسی 
نامناسب آمبولانس و عدم امکان تخلیه 
فوری بیماران، و .... مطرح کردم. قرارشد 
رســیدگی شــود. روز بعد مجدداً برای 
پیگیری به دفتر ریاست دانشگاه رفتم و 
خواستار شنیدن علل تصمیمشان شدم. 
دلایل تصمیم خود را از جایگاه مسئولیتی 
خود عنــوان کردند که البتــه بعضی از 
این علل از جایگاه مسئولیتی بنده قابل 
پذیرش و برخی غیرقابــل پذیرش بود. 
لیکن تأثیر و تغییری در اصل تصمیم ایجاد 
نشد چراکه اسم مرکز به تهران اعلام شده 
بود. پس از آن به سراغ متصدیان امر درآن 

سوی گود این جنجال رفتیم.
مســئولان اطلاعات کاملی 

دارند به آن ها اعتماد کنیم
 آرش نجیمی ســخنگوی دانشگاه علوم 
پزشکی اصفهان درباره اعتراضات مطرح 
شده و پاســخ به اینکه»چرا بیمارستان 
الزهرا به عنوان مرکز درمانی ریفرال کرونا 
تعیین نشد؟«  به این توضیح اکتفا کرد که: 
بحث تخصصی و مدیریتی است و در دو 
جلسه پیش از شناسایی بیمار در استان 
در ستاد مبارزه با کرونا انجام شد. دلایل 
بسیار زیادی در خصوص انتخاب یا عدم 
انتخاب بیمارستان الزهرا وجود داشت که 
در نهایت با توجه به ریفرال بودن و داشتن 
تمام بخش های تخصصی و فوق تخصص 
بار کلیه بیمارستان های درگیر را به عهده 
گرفت. عکس این موضوع و انتقال بیماران 

این بیمارستان باتوجه به انواع تخصص ها 
شاید در توان سایر بیمارستان ها نمی بود.

وی همچنیــن خاطرنشــان کــرد: به 
تصمیمات متخصصین و مسولین اعتماد 
کنیم و بدانیم آنها اطلاعات کاملی دارند و 

همه جنبه ها را بررسی کرده اند.
 با بستری بیماران کرونایی 

درالزهرا مخالفم
کمال حیدری معاون بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشکی اصفهان از دیگر مسئولانی 
بود که موضوع مربوطه را بــا او درمیان 
گذاشتیم وی نیزگفت: درجلسات شورای 
شهر دلیل چرایی این انتخاب عنوان شده 
و دکتر کلیدری معاون درمان هم راجع 
این موضوع به رئیس شورای شهر و اعضاء 
آن توضیح دادند و همه دوســتان دلایل 
را پذیرفتند و گفتند »تصمیمتان کاملًا 
عادلانه بوده است«. به هرحال بنده معاون 
بهداشــتی هســتم و معاون درمان باید 

جواب پرسش شما و اعتراضات را بدهند.
حیدری در پاســخ به اینکه»نظر شما به 
عنوان معاونت بهداشتی دانشگاه درباره 
این انتخــاب و اعتراضــات بوجود آمده 
چیســت؟« ادامه داد: مــن نباید نظری 
بدهم و معاون درمان که مسئول و تصمیم 
گیرنده بوده اند و همــان روز اول دریک 
اتاق فکر با حضور متخصصین و نخبگان 
نشســتند تصمیم گیری کردنــد باید 

پاسخگو باشند، بنده درآن جلسه نبودم.
معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی 
اصفهان همچنین درپاســخ به ســؤال 
دیگرمبنی براینکه»شما موافق یا مخالف 
چنین تصمیمی هستید؟« بیان داشت: در 
ابتدای امرکار درستی بودم و صددرصد 
موافقم و دلایلشــان کاملًا منطقی بوده 
است. و مخالف این هســتم که بیماران 
کرونایی در بیمارســتان الزهرا بستری 

شوند.
وی پیرامون برخی شنیده ها مبنی براینکه 
»دوبخش از بیمارستان الزهرا به صورت 
vip دراختیار بیمــاران کرونایی هیئت 
علمی ها و آشنایانشــان اســت« اظهار 
داشت: بنده از چنین موضوعی بی اطلاعم 
و در مجموعه ای دیگر هســتم همانطور 
که معاون درمان از معاونت بهداشــتی 

خبر ندارد.
کرونــا آلودگــی بــرای   
بیمارستان ها و مردم ایجاد 

نمی کند
 عباســعلی جوادی رئیس ســابق نظام 

پزشــکی اصفهان و عضو فعلی شــورای 
شهرهم درباره مســاله بوجود آمده بیان 
داشت: واقعاً از اینکه چرا بیمارستان الزهرا 
را برای بیماران کرونایی انتخاب نکردند 
اطلاعی ندارم. اما درباره چرایی پذیرش و 
بستری این بیماران درمراکز درمانی مانند 
خورشید و امین و عیســی بن مریم باید 
بگویم این بیماری از هوا منتقل نمی شود 
و آلودگی برای این بیمارستان ها و مردم 

ایجاد نمی کند.
وی درپاسخ به اینکه»نظر شما به عنوان 
عضو شــورای شــهر درباره این انتخاب 
چیست و آیا بهتر نبود بیمارستان الزهرا 
به دلیل وسعت، ظرفیت مناسب بستری 
و تجهیزات لازم و کافی برای ریفرال کرونا 
درنظرگرفته می شــد؟« گفت: حقیقتاً 
من درجریان تصمیم گیریشان نبودم و 
باید سایر مسئولان جوابگوباشند. ضمن 
اینکه چرایی انتخاب یا عدم انتخاب فلان 
بیمارســتان برای موضوع کرونا درحوزه 

وظایف شورای شهرهم نیست.
 عده ای به دنبال حاشیه سازی 

برای کرونا و الزهرا هستند
صحبت هــای بهــروز کلیــدری معاون 
درمان دانشــگاه علوم پزشکی اصفهان، 
مرحله نهایی از پیگیری نسل فردا درباره 
»جنجال برســرعدم انتخاب بیمارستان 
تخصصی و فوق تخصصی الزهرا به عنوان 

مرکز درمانی ریفرال کرونا« بود.
وی نیز در گفتگوبا ما پیرامون اینکه»چرا 
با توجه بــه اینکه از جملــه کاربردهای 
بیمارســتان الزهرا بــرای مواقع بحران 
اســت اما مرکز پذیــرش بیمارکرونایی 
نیست؟« اظهار داشــت: چه کسی گفته 
الزهرا برای مواقع بحران هم ساخته شده؟ 
این بیمارستان سطح 4 استان است و به 
عنوان بیمارستان رفرنس برای مشکلاتی 
که درهیچ جای استان امکان درمان ندارد 

درنظر گرفته شده است.
کلیدری تاکید کرد: الزهرا بیمارســتان 
بحران نیســت. برای بیماری هایی است 
که نیاز به تخصص و فوق تخصص دارد. 
بیماری هایی که درسطح استان نمی توان 
کاری برایــش انجــام داد در این مرکز 

بستری می شود و خدمت می گیرند.
معاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی 
اصفهان در پاسخ به اینکه»آیا با توجه به 
اپیدمی و افزایش مبتلایان به کرونا این 
اضطرار وجود ندارد کــه به خاطر فضای 
فیزیکی مناســب وتخــت، تجهیزات و 
پرســنل کافی و لازم، بیمارستان الزهرا 
ریفرال کرونا شود؟« گفت: مثل این است 
که بگویند بیمارستان هزار تخت خوابی 
امام خمینی تهران را به بیماران کرونایی 
اختصاص بدهیم و ســایر بیمــاران هم 

پذیرش شود.
این صحبت بهروز کلیدری درحالی است 
که مرکز درمانی دانشگاهی امام خمینی 
تهران بیماران کرونایــی را نیز پذیرش 
و بســتری می کند. وی پس از شــنیدن 
این موضوع اینگونــه ادامه داد که: ما هم 
درالزهرا یــک تعداد بیمــار کرونایی در 
بخــش vip پذیرش داریم امــا ریفرالش 

)مرکز ارائه خدمات کرونایی( نکردیم.

وقتی موضوع اعتراض پزشکان مربوطه 
 vip نسبت به تخصیص همان بخش های
الزهرا به کرونایی های اعضاء هئیت های 
علمی و بستگانشان و نه مردم عادی، را با 
کلیدری درمیان گذاشتیم اندکی مکث 
کرده و اظهار داشــت: اصلًا و ابداً چنین 

چیزی نیست.
وی در پاسخ به اینکه»بنابراین آیا مردم 
عادی هم که به کرونا مبتلا شــده اند به 
بیمارستان الزهرا مراجعه کنند پذیرش 
می شــوند؟« گفت: نه ببینیــد، بالاخره 
بیمارانی که در الزهرا پذیرش می شــوند 
از مردم استان جدا نیستند. وقتی بیماران 
دیگــری از رشــته های دیگــر می آیند 
دربیمارستان بســتری می شوند ناگهان 
می بینیــد که تب دار می شــود آن وقت 
بررسی می کنند خب مشکوک به کرونا 
می شود خب این بیماران همانجا خدمت 
دریافت می کنند. فرقی هم نمی کند این 
بیمار فامیل کســی باشد یا فامیل کسی 
نباشد.کلیدری ادامه داد: تقریباً ما هیچ 
فرقی بین آدم هایی که در الزهرا بستری 
هستند با سایر کرونایی هایی که در بقیه 
مراکز درمانی استان بستریند نگذاشتیم و 

استثنایی قائل نیستیم.
معاون درمان اصفهان پاســخ هایش به 
اعتراضات مطرح شــده را اینگونه ادامه 
داد کــه: به هیچ عنــوان تصمیمی برای 
اینکه بیمارستان الزهرا مرکز کرونایی ها 
بشــود نداریم. آیا عقلانی است من بیایم 
بیمارستانی که ســانتر و آخرین پناهگاه 
همه بیماران استان در رشته های مختلف 
است را خراب کنم؟ بیایم این بیمارستان 
را دراختیار کرونا بگــذارم که فقط بایک 
متخصص داخلــی و عفونــی و اطفال و 

بیهوشی درمان می شود؟
کلیدری در پاســخ به این پرســش»با 
این حســاب آیا کرونــا وضعیت بحرانی 
ندارد؟« گفت: بله اما بحرانی است که با 
متخصصینی که گفتم درهربیمارستانی 
قابل درمان است. و دقیقاً به خاطر خطر 
ابتلا، بیمارســتان خورشید و عیسی بن 
مریم مختص پذیرش و بستری بیماران 
کرونایی است تا سایر بیماران غیرکرونایی 
درگیراین بیماری نشوند. به همین دلیل 
است که اورژانس الزهرا بیمار کرونایی را 
پذیرش نمی کند اما اگر مریض تصادفی 
داشت و بعد از اینکه مشکلش حل شد و 
درحین خدمات متوجه شدند بیمار تب 
دار شده و مشکوک به کروناست همانجا 
خدمات لازم را دریافــت می کند و دیگر 

جابجایش نمی کنیم.
»بار کرونا فقط بردوش یک عده از پرسنل 
و پزشــک و پرستارگذاشــته شده« این 
بخشی دیگری از اعتراضات مطرح شده 
بود کــه معــاون درمان دانشــگاه علوم 
پزشــکی اصفهان راجع آن تصریح کرد: 
متاســفانه عده ای یک فضایــی را ایجاد 
کردند که بسیار بســیار خطرناک است. 
دنبال این هستند که ما بیمارستان الزهرا 
را به سمت ســانترکرونایی کردن ببریم. 
در حالی که متغیرهایــی وجود دارد که 
چنین تصمیمی گرفتیم. یک عده دنبال 
حاشیه سازی برای کرونا و اینکه چرا الزهرا 

سانترکرونا نشد هستند.
وی دراین بــاره ادامــه داد: درتمام دنیا 
اینگونه اســت اگر یک بیمارستانی را که 
3 هزار پرسنل دارد و همه فشار روانی یک 
بیماری خطرناک را بــرآن جا وارد کنیم 
آن وقت درآن بیمارســتان مرگ و میر 
پرسنل داریم گرفتاری پزشک داریم و یک 
دفعه پزشک و پرسنل اگزاست می شوند و 
سیستم کلداکس می کند و وقتی سیستم 
کلداکس کرد دیگــر نمی توان هیچ جور 

جمعش کرد.
کلیدری در پایــان صحبت هایش یادآور 
شد: از لحاظ آماری در دنیا بیمارستان ها 
شــایعترین علت انتشــار بیماری کرونا 
هستند سازمان بهداشت جهانی می گوید 
40 درصــد انتشــار بیمــاری در دنیا از 
بیمارستان ها صورت می گیرد. حالا من 
بیمارستان الزهرا را با 700 تخت و 3 هزار 
پرسنل که هرروز این پرســنل از داخل 
الزهرا به مناطق مختلف شــهر و استان 
می روند و برمی گردنــد را ریفرال کرونا 
معرفی کنم؟ می دانید چه فاجعه ای رخ 
می دهد؟ خود اســتانداردهای سازمان 
بهداشت جهانی می گوید این کاررا انجام 

ندهید.

  ورود آزمایشگاه های خصوصی
 به عرصه تشخیص کرونا

ایسنا: وزیر بهداشت ضمن تشریح برنامه بسیج 
ملی کرونا برای شناسایی زودهنگام افراد مبتلا 
و اجرای آزمایشی این برنامه در 4 استان، گفت: 
به دنبال اجرای این برنامه در اســتان های قم و 
گیلان، در چند روز گذشته موج ورودی بیماری 
نسبت به خروج آن در این دو استان منفی شده 
و اکنون در گیلان و قم به نقطه ای رسیده ایم که 
امواج طوفانی بیماری را نداریم. سعید نمکی در 
تشریح برنامه بســیج ملی کرونا که با همکاری 
بسیج و ســازمان هایی نظیر نظام پزشکی، نظام 
پرستاری و سایر دستگاه ها اجرا می شود، گفت: 
این طرح با استفاده از بســتر پرونده الکترونیک 
سلامت و ارتباط با خانواده ها در جهت بیماریابی 
کرونا انجام می شود. وی با اشــاره به حضور 1۲ 
کارشــناس ارشد ســازمان جهانی بهداشت در 
کشور طی چند روز گذشته و استقبال آنها از طرح 
بسیج ملی کرونا در ایران، گفت: آن ها اعلام کردند 
که اگر این طرح اجرا شود می تواند به عنوان الگو 
و مدل موفق برای دنیا ارائه شود. آن ها نیز اصرار 
داشتند که اگر بتوانیم بیماران را در اولین مرحله 
گرفتاری تشــخیص داده و از چرخــش آنها در 
جامعه پیشــگیری کنیم، افراد مرتبط با آنها را 
شناسایی و ایزوله کنیم و آموزش های لازم را ارائه 
دهیم، زنجیره انتقال بیماری را قطع خواهیم کرد. 
نمکی با اشاره به لزوم افزایش سرعت تشخیص 
افراد علامــت دار بیماری، ادامــه داد: بر همین 
اساس تعداد آزمایشگاه های تشخیص کرونا در 
کشور در این هفته به ۵0 آزمایشگاه رسید و هفته 
دیگر به 70 آزمایشگاه خواهد رسید. در این راستا 
بخش خصوصی مورد وثوق مان نیز به این چرخه 
خواهند پیوست تا به این ترتیب افراد در مرحله 
اول بیماری تشخیص داده شده و ایزوله شوند و 
به این ترتیب از آلودگی سایرین جلوگیری کنیم.
 به سلامت نیروهای پلیس حساس هستیم

فرمانده ناجا در قرارگاه مقابله با ویروس کرونا در 
ســتاد ناجا با قدردانی از تلاش گران و ایثارگران 
عرصه سلامت، اظهار داشت: جانفشانی جامعه 
پزشکی، پرســتاری و کادر درمانی را در مبارزه 
و مقابله با ویروس کرونا قدر می دانیم و ان شــاء 
اله با تــوکل بر خداوند متعــال، همیت و همت 
همگانی در رعایت اصول و نکات بهداشتی، کرونا 
را شکست خواهیم داد. سردار حسین اشتری با 
بیان اینکه سبزپوشــان ناجا به عنوان »مدافعان 
امنیت« در کنار »مدافعان ســلامت« هستند، 
خاطر نشان کرد: از تمامی همکاران سخت کوش 
و عزیزم که در این موقعیت در انجام مأموریت ها، 
شجاعانه و دلسوزانه حضور دارند نیز قدردانی و 
تشکر می کنم. سردار اشتری با بیان اینکه نسبت 
به سلامت نیروهای پلیس حساس هستیم، بیان 
کرد: تک تک نیروهــا و کارکنان ناجا را همچون 
فرزندان خود می دانم و قطعاً از همه ظرفیت های 
بهداشتی و ایمنی سلامت برای صیانت از سلامت 

آنها و خانواده هایشان بهره می گیریم.
ضد عفونــی روزانه دوچرخه های   

اشتراکی با شیوع کرونا
باشگاه خبرنگاران جوان: رضا باقری مدیر عامل 
شرکت دوچرخه های اشتراکی بیدود، در تشریح 
آخرین اقدام هــای این شــرکت در ضد عفونی 
دوچرخه های اشتراکی برای جلوگیری از شیوع 
کرونا گفت: از زمان شــیوع ویــروس کرونا در 
پایتخت استقبال شــهروندان از دوچرخه های 
اشــتراکی بیدود افزایش پیدا کرده است و یکی 
از مهمتریــن علل این اســتقبال نیز در معرض 
هوای آزاد قرار گرفتن شــهروندان با استفاده از 
دوچرخه های اشتراکی بیدود است. مدیر عامل 
شرکت دوچرخه های اشــتراکی بیدود افزود: با 
توجه به استقبال شــهروندان از دوچرخه های 
اشتراکی طرح ضد عفونی دوچرخه ها در دستور 
کار شرکت قرار دارد و به شــکل روزانه کار ضد 
عفونی این ناوگان انجام می شــود. باقری ادامه 
دامه داد: استفاده از دوچرخه های اشتراکی هم 
در کنار افزایش سلامت شهروندان می تواند نقش 
موثری در کنترل شیوع ویروس کرونا داشته باشد 
و ما به دنبال این هستیم تا هرچه سریعتر طرح 
توسعه این خدمت به شهروندان را در مناطقی که 

تقاضای سفر بیشتر است به سرانجام برسانیم.

 برخورد با منتشرکنندگان 
فراخوان چهارشنبه سوری

باشــگاه خبرنگاران جوان: سرهنگ رجبی 
از برخورد با منتشرکنندگان فراخوان برگزاری 
مراسم چهارشنبه سوری در فضای مجازی خبر 
داد.  ســرهنگ دوم علی محمد رجبی نســبت 
به تجمع شــهروندان بــرای برگزاری مراســم 
چهارشــنبه ســوری در اماکن عمومی با توجه 
به انتشــار ویروس کوئید 1۹ هشدار داد و گفت: 
فریب سایت های ساخت مواد محترقه را نخورید. 
وی اضافه کرد: انتشــار دهنــدگان تجمعات و 
گردهمایی بــرای برگزاری این مراســم که در 
کانال ها و گروه های شــبکه های اجتماعی فعال 
هستند باید به این موضوع توجه کنند که این امر 
با توجه به شرایط موجود فقط دردسر ساز برای 
شهروندان و دست اندرکاران درمان است. رئیس 
مرکز تشخیص و پیشــگیری از جرائم سایبری 
پلیس فتا افزود: در شرایط موجود قطعاً همکاری 
شهروندان، ماندن در خانه برای مصون ماندن از 
خطر بیماری و انتشار آن است که همه مسئولان 
بهداشــتی نیز به آن توصیه می کنند. این مقام 
مسئول تاکید کرد: خانواده ها باید نظارت جدی 
بر فعالیت فرزندان خود در فضای مجازی داشته 

باشند.
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 توصیه هایی برای ایمنی 
 در چهارشنبه پایان سال

چهارشنبه سوری، شبِ گرفتنِ سرخی آتش، 
به عنوان سمبل نشاط و شادی و شب پشت سر 
گذاشتن زردی هایِ سستی و غم است. ریشه 
و اصل این مراســم به ایرانیان عصر باســتان 
می پیوندد، اما چند سالی است که به این سنت 
ایرانی، انفجار، نارنجک و مواد محترقه هم اضافه 
و آنقدر فراگیر شــده که لطافت و صمیمیت 
این سنت تاریخی را تحت الشــعاع قرار داده 
اســت. فرهاد کاوه آهنگران، سخنگو و رئیس 
اداره ارتباطات سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری اصفهان در گفت وگو با ایسنا، 
نکات ایمنی را برای چهارشنبه پایان سال به 
شهروندان یادآور شــد تا در این شب، شادی 

همراه با ایمنی داشته باشند:
آنچه نوجوانــان و جوانان باید   

بدانند
از نگهداری مواد محترقه، تهیه و ساخت وسایل 
آتش بازی به خصوص در منــزل، زیرزمین، 
محل کار و... جداً خودداری کنید.۲- از حمل 
مواد محترقــه و آتش گیــر و انفجاری حتی 
به مقادیر بســیار کم، در جیب لباس و کیف 
خودداری کنید.3- هیــچ گاه مواد آتش بازی 
)منفجره و محترقه( را در ظروف شیشــه ای 
یا فلزی قــرار ندهید، زیرا در صــورت انفجار 
ذرات شیشــه یا فلز، به اطراف پرتاب شده و 
ســبب صدمات و خطرات جانی خواهد شد. 
4 - هیــچ گاه از الکل بــرای آتش گیری مواد 
استفاده نکنید.۵- از پرتاب مواد آتش زا مانند 
فشفشه و موشک بر روی درخت ها، بام و بالکن 
منازل که از عوامل عمده بروز آتش سوزی است 
جدا خودداری کنید.۶- از ریختن بنزین، نفت 
و سایر مواد یا انداختن ظروف تحت فشار مانند 
کپسول، اسپری، حشره کش ها و... بر روی آتش 
خودداری کنید.7- از آتش زدن لاســتیک، 
هیزم، کارتن خالی و امثال آن ها در واحدهای 
مسکونی خودداری کنید. 8- مواد سوختنی 
و آتش زا مانند نفت و امثال آن را از دســترس 
کودکان دور کرده و مراقبت و نظارت بیشتری 

بر آن ها داشته باشید.
آنچه والدین باید بدانند:

1- با هشــدار به فرزندانتان آن ها را از 
عواقب وحشتناک بازی با آتش و مواد محترقه 
آگاه ســازید.۲- کودکان با درک خطر آتش 
بازی، اغلب مواد آتــش زا را در نقاط غیر قابل 
دید مثل انباری پنهان می کنند، بنابراین باید 
کنترل بیشتری داشــته باشید.3- والدین در 
تهیه وسایل آتش بازی بی خطر فرزندانشان را 
همراهی کنند و آن ها را از محل های مطمئن 
خریداری کنند.4- همیشه در مواقع آتش بازی، 
آب و کپسول آتش نشانی جهت اطفاء حریق 
در دسترس باشــد.۵- هنگام پریدن از روی 
آتش از لباس گشــاد، بزرگ و از نوع آتش گیر 
اســتفاده نکنید.۶- تماشــاچیان )ناظرین 
بی گناه( معمولاً در خطر اصابت ترکش ترقه 
و مواد منفجره هستند. سعی کنید در تیررس 
ترکش ها نباشید و هیچ گاه این مواد را به سمت 
افراد دیگر پرت نکنیــد.7- قبل از ترک محل 
از خاموش شدن کامل آتش اطمینان حاصل 
کنید.8- در صــورت بروز هرگونــه حریق و 
حادثه، خونســردی خود را حفظ کرده و فوراً 
با تلفن 1۲۵ آتش نشانی و 11۵ فوریت های 
پزشــکی تماس بگیرید. آمارهــای اورژانس 
نشان می دهد بیشترین گروه آسیب دیده در 
حوادث چهارشنبه سوری، گروه سنی 1۶ تا ۲3 
سال و سپس گروه سنی 8 تا 1۵ سال هستند. 
کارشناسان می گویند سوختگی های ناشی از 
بازی با مواد محترقه خطرناک در چهارشنبه 
سوری دارای دو نوع عوارض هستند، برخی از 
آن ها به عنوان عوارض زودرس مطرح هستند 
و برخی در دراز مــدت در افراد عوارض ایجاد 
می کند. قطع عضو بدن از عــوارض زودرس 
سوختگی هاست. عفونت ثانویه در محل زخم 
ناشی از سوختگی، عارضه زودرس دیگر است.

بنابراین با رعایــت نکات ایمنــی و دوری از 
هیجانات کاذب دســت به اشتباهات جبران 
ناپذیر نزنیم و روزهای شاد آخر سال را بر خود 

و خانواده خود تلخ نکنیم.
1- از نزدیک شــدن به افرادی که مســائل 
ایمنی را رعایت نمی کنند جداً بپرهیزید.۲- 
روشــن کردن آتش در نزدیکــی جایگاه های 
ســوخت و خودروهــا می توانــد فاجعه به 
بــار آورد.3- کــودکان و نوجوانان از اقشــار 
آسیب پذیر هستند، استفاده از مواد محترقه 
توســط آنان خطرات جدی به دنبال داشته و 

سلامت آنان را به خطر می اندازد.
4- هرگز مواد سوختنی و ترقه را در مقادیر کم 

یا انبوه در منزل نگهداری نکنید.

یادداشت

 به تصمیمات متخصصین 
و مسولین اعتماد کنیم 
و بدانیم آنها اطلاعات 
کاملی دارند و همه 
جنبه ها را بررسی 

کرده اند

فرمانده معظم کل قوا با صدور فرمانی به رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح با تقدیر از خدمات نیروهای مسلح به 
مردم در زمینه مقابله با ویروس کرونا، فرمودند: قرارگاه 
بهداشتی و درمانی برای سازماندهی خدمات به مردم 
تشکیل شود. حضرت آیت اله خامنه ای فرمانده معظم 
کل قوا با صدور فرمانی به سردار سرلشکر باقری رئیس 
ستاد کل نیروهای مسلح با تقدیر از خدمات نیروهای 

مسلح به مردم در زمینه مقابله با ویروس کرونا، بر لزوم 
سازماندهی این خدمات در قالب یک »قرارگاه بهداشتی 
و درمانی« برای پیشگیری از شیوع بیشتر این بیماری 
تأکید و خاطرنشان کردند: این اقدام با توجه به قرائنی 
که احتمال »حمله بیولوژیکی« بــودن این رویداد را 
مطرح کرده می تواند جنبه رزمایش دفاع بیولوژیک نیز 
داشته و بر اقتدار و توان ملی بیفزاید. متن فرمان رهبر 

معظم انقلاب اسلامی به این شرح است:
سردار سرلشکر باقری

با تقدیر از خدماتی که نیروهای مسلح تاکنون در زمینه 
کرونا به مردم عزیز تقدیم کرده اند و با تاکید بر ادامه و 
گسترش هرچه بیشتر آن، لازم است سازماندهی این 
خدمات به شکل یک قرارگاه بهداشتی و درمانی بوده و 
علاوه بر درمان و ایجاد مراکز درمانی مانند بیمارستان 
صحرایی و نقاهت گاه و غیره، به پیشــگیری از شیوع 
بیشتر بیماری با شــیوه های لازم نیز بپردازد. تقسیم 
وظائف و مأموریت های سازمان ها و بخش های نیروهای 

مســلح از وظائف این قرارگاه است. این قرارگاه باید در 
هماهنگی کامل با دولت و وزارت بهداشــت و درمان 

عمل کند.
این اقدام بــا توجه بــه قرائنی که احتمــال »حمله 
بیولوژیکی« بودن این رویداد را مطرح کرده می تواند 
جنبه رزمایش دفاع بیولوژیک نیز داشته و بر اقتدار و 
توان ملیّ بیفزاید. امید است با هدایت الهی و پشتیبانی 
ویژه حضرت بقیه اله ارواحنا فــداه ملت ایران همواره 

پیروز و برخوردار از امنیت و سلامت باشند.
سیّدعلی خامنه ای / ۲۲ اسفند ۱۳۹۸

رهبر انقلاب به تشکیل قرارگاه بهداشتی و درمانی فرمان داد
قرارگاه علیه شیوع


